
   
 

14-06-2018 
 
I medfør af § 37 stk. 1 i Forretningsordenen for Inatsisartut fremsætter jeg følgende spørgsmål til 
Naalakkersuisut. 
 
Spørgsmål til Naalakkersuisut:  
 
1. Hvor meget vil det alt i alt koste i engangsudgifter at genetablere Qeqertat som bygd? 
 
2. Hvad vil der herefter være af årlige omkostninger ved at drive Qeqertat som en bygd? 
 
3. Er der andre oplagte erhvervsmuligheder i Qeqertat end fiskeri efter hellefisk? I så fald hvilke og hvor 
mange penge forventes disse erhvervsmuligheder at kunne indbringe. 
 
4. Hvor mange tons hellefisk vil der årligt kunne fiskes i Qeqertat og hvor stort et overskud forventes 
dette fiskeri at kunne generere? 
 
5. Er det Naalakkersuisuts vurdering, at det samfundsøkonomisk er en god idé at genetablere Qeqertat 
som en bygd? 
 
6. Kan Naalakkersuisut oplyse andet af interesse for sagen? 
(Medlem af Inatsisartut Randi Vestergaard Evaldsen, Demokraterne) 
 
Begrundelse 
I 1988 besluttede daværende Qaanaaq Kommune at lukke Qeqertat. Denne lokale beslutning har 
Naalakkersuisut valgt ikke at respektere, og Qeqertat er derfor på vej til igen at få bygdestatus med alt hvad 
der til hører. 
 
I forbindelse med vedtagelsen af Finansloven for 2018 blev der afsat 18,4 millioner kroner til Nukissiorfiit til 
udvidelse af forsyningsområdet, så dette også omfatter Qeqertat. Herudover har man fra og med 2020 
forhøjet hovedkonto 64.12.02 med 1,8 millioner kroner for at dække det driftsunderskud som det 
forventes, at Nukissiorfiit vil få som følge af forsyningen af Qeqertat. 
 
Men der vil naturligvis også være andre offentlige udgifter til telefoni, internet, butik mv. 
 
På den anden side er der tilsyneladende store forekomster af hellefisk, hvilket betyder at 
erhvervsmulighederne tilsyneladende er gode. 
 
Demokraterne er store tilhængere af, at folk skal have lov at leve og bo, hvor de selv vil. Vi er ligeledes 
store tilhængere af at investere de steder, hvor der er gode erhvervsmuligheder og dermed gode 
muligheder for at skabe vækst. 
 
Det er på den baggrund, at jeg stiller disse spørgsmål, så vi kan få et overblik over, hvorvidt det erhvervs- og 
vækstmæssigt er fornuftigt at omgøre den lokale beslutning fra 1988. 
 
Jeg ønsker svar på mine spørgsmål inden for en frist på ti arbejdsdage. 


